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کوتاه اقتصادی

یک عضو هیئت رئیســه مجلس شورای 
اسلامی با  اشــاره به اینکه وابستگی بودجه 
به کشور بیشتر شده است، گفت: هزینه های 
جاری، کل منابع کشــور را به گروگان گرفته 

است. 
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، امیرحسین 
قاضی زاده هاشمی در یک برنامه تلویزیونی با بیان 
اینکه در نوشتن بودجه های سنواتی مشکل مزمنی 
داریم، افزود: امسال این مشکل به علت تهدیدهای 

خارجی، بیشتر است. 
وی با بیان اینکه هزینه های جاری بودجه، کل 
منابع کشــور را به گروگان گرفته است گفت: باید 
ســهم صندوق توســعه ملی را به گونه ای افزایش 

می دادیم تا ســهم در آمدهای نفتی در هزینه های 
جاری کشــور، کم شود اما این میزان وابستگی در 

حال افزایش است. 
ایــن نماینده مجلس ادامه داد: برخی برآوردها 
تا 66 هزار میلیارد تومان غیرواقع بینانه در ســقف 
درآمدی پیش بینــی می کنند و معمولاً صددرصد 
در آمدهای نفتی پیش بینی شده در بودجه محقق 

نمی شود. 
قاضی زاده هاشمی اضافه کرد: در بودجه، 40هزار 
میلیارد تومان برای استقراض در قالب اوراق و مانند 

آن در نظر گرفته شده است. 
وی با  اشاره به اینکه مشکلاتی برای تامین مالی 
سازمان بیمه سلامت وجود دارد گفت: از یک طرف 

بسته خدمت بسیار وسیع تعریف می کنیم و از طرفی 
منابعی را که برای بیمه ها پیش بینی می کنیم کم 

است و همان منابع کم هم محقق نمی شود! 
به گفته ایــن نماینده مجلس، بودجه عمومی، 
پنج درصد اما بودجه شــرکت ها، 50 درصد رشد 
کرده است یعنی شرکت های دولتی از این وضع به 
هم ریخته اقتصادی و تورم سود کرده اند در حالی 

که رشد اقتصادی منفی است. 
در همیــن برنامه، ســیدکاظم دلخوش عضو 
کمیســیون اقتصادی مجلس هم با  اشاره به اینکه 
بودجه پیش بینی درآمدها و هزینه هاســت، گفت: 
در خوشــبختانه ترین حالت حدود 50 تا 60درصد 
پیش بینــی بودجه ها از جمله عمرانــی و جاری، 

محقق می شد. 
وی بــا بیان اینکه شــرایط ما در ســال آینده 
ســخت تر خواهد بــود، گفــت: در محقق کردن 
درآمدهای نفتی دچار مشــکل می شویم صادرات 
روزانه یک و نیم میلیون شــبکه ای نفت در بودجه 
پیش بینی شده است در حالی که به سمت صادرات 

سه میلیون بشکه در روز پیش می رفتیم. 
این نماینده مجلس با بیان اینکه در ســال های 
گذشته در بخش های مختلف، معافیت های مالیاتی 
زیادی داده شــده است، افزود: طرح جامع مالیاتی 
باید به درستی اجرا و از فرارهای مالیاتی جلوگیری 
شــود. چرا در کشورمان باید 35 تا 40 درصد، فرار 

مالیاتی داشته باشیم؟

عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی: 

هزینه های جاری دولت 
بودجه کل کشور را گروگان گرفته است

قیمت )به تومان(نوع سکه
3/675/000سکه تمام طرح جدید
3/495/000سکه تمام طرح قدیم

1/860/000نیم سکه
1/180/000ربع سکه

653/000گرمی
339/370هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
10/800دلار
12/700یورو
13/800پوند

2/043لیر ترکیه
2/940درهم امارات

سرویس اقتصادی- 
در شرایطی که قیمت کالاهای اساسی و پر 
مصرف روز به روز در حال افزایش است، بانک 
مرکزی در پــی اختلافات آماری با مرکز آمار 
اعلام کرده فعلا از اعلام آمار تورم خودداری 

خواهد کرد. 
افزایش قیمت ها در ماه های اخیر که همچنان هم 
ادامه دارد، باعث شده بانک مرکزی در پی اختلافات 
آمــاری با مرکز آمار تصمیم گرفته آمار جدید تورم 

را فعلا منتشر نکند! 
در ایــن زمینه، محمود چلویان، مدیر اداره آمار 
اقتصــادی بانک مرکزی گفت: »اخیــرا ً بین نتایج 
شــاخص تورم اعلامي بانک مرکــزي و مرکز آمار 
تفاوت هایــی رخ داده که ممکن اســت برای عموم 
باعث سردرگمی و سوء تفاهم شود، به همین دلیل 
و باتوجــه به اینکه مرکز آمار ایران نرخ تورم را قبل 
از بانک مرکزي منتشر مي کند، تصمیم گرفته شده 
تا نتایج شاخص تورم بانک مرکزي فعلا منتشر نشود 
تا با انجام بررسی های تخصصی و کارشناسی دوجانبه 
درخصوص اختلافات آمارها، این اختلافات به حداقل 

ممکن کاهش یابد.« 
بانک مرکزی در حالی تصمیم گرفته فعلا از ارائه 
آمار تورم خودداری کند که با توجه به ملموس بودن 
گرانی کالاها، حذف یا سانسور آمار مشکلی را حل 
نمی کنــد، ای کاش دولتمردان به جای پاک کردن 
صورت مسئله، فکری به حال اصل مشکل می کردند 

که فشار روی مردم را کاهش دهند.  
نیمی از کالاهای اساسی بیش از 50 درصد 

گران شده اند
مرکــز آمار ایران با انتشــار »جدول متوســط 
قیمت های آذر ماه« که 24 قلم از کالاهای اساسی و 

سرپوش دولت بر گرانی کالاهای اساسی با سانسور آمار تورم

پر مصرف را دربر می گیرد؛ از افزایش افسار گسیخته 
قیمت ها نســبت به مدت مشابه ســال قبل )تورم 
 نقطه به نقطه( و آبان ماه سال جاری )تورم ماهانه( 

خبر داد. 
از میان این کالاها، 12 قلم شامل »برنج خارجی 
درجه یک«، »گوشــت گوســفند«، »گوشت گاو 
یا گوساله«، »مرغ ماشــینی«، »شیر پاستوریزه«، 
»ماست پاستوریزه«، »تخم مرغ ماشینی«، »موز«، 
»سیب درختی زرد«، »سیب زمینی«، »رب گوجه 
فرنگی« و »چای خارجی بســته ای« بیش از 50 تا 

248 درصد افزایش قیمت داشته اند! 
به عبارت دیگر، طی یکسال اخیر اقلام پر مصرفی 
مانند مواد پروتئینی )مانند گوشت و مرغ(، غذایی 
)مانند برنج، رب گوجه فرنگی و سیب زمینی(، لبنی 
)مانند شــیر و ماست( در کنار برخی میوه ها )مثل 
ســیب و موز( با افزایش قیمت قابل ملاحظه ای رو 
به رو شده اند که تبعات آن علاوه بر مشکلات حوزه 

سلامت، به کوچک تر شدن سفره مردم نیز می انجامد. 
البته مقایسه افزایش قیمت ها در آذر ماه نسبت 
به آبان نیز موید نتایج فوق است، چراکه تنها در طول 
این یک مــاه، 9 قلم از این 24 کالا بیش از پنج تا 
16 درصد افزایش داشته اند که فارغ از بالا بودن این 
نرخ ها، باید گفت معیشت مردم ماه به ماه سخت تر 
شده و حتی در این بازه کوتاه هم قیمت ها افزایش 

قابل ملاحظه ای داشتند. 
تداوم سایه گرانی ها بدون توجه دولت

یک نکته ای که در این میان وجود دارد این است 
که با توجه به احتمال افزایش قیمت ها در شب عید 
)که دلایلی از جمله اعلام افزایش دستمزدها دارد( 
باید دید دولت در این زمینه چه تدبیری می اندیشد 
چراکه در همین شــرایط هم اقشــار بسیاری توان 
خــود را برای تهیه مایحتــاج معمولی خود )مانند 
گروه هــای پروتئینــی، لبنی، میوه و...( از دســت 
داده اند؛ چنانچه بیشترین تورم نقطه به نقطه آذر ماه 

هم در استان های محرومی مانند ایلام، کردستان، 
سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی و چهار محال 

و بختیاری ثبت شده است. 
متاسفانه حتی کالاهایی که دولت با ارز 4200 
تومانی اجازه واردات داده هم با گرانی قابل توجهی 
رو به رو شــده و ظاهــرا دولت نظارتــی بر ارزی 
که تخصیــص می دهد نــدارد، چنانچه محمدرضا 
پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفته 
بود: »حــدود 100 هزار میلیارد تومان مابه التفاوت 
به کالا های اساســی پرداخت می شود، از این میزان 
حدود 20 تا 30 درصد به دســت مردم می رسد و 

70 درصد رانت است.« 
البته براســاس جدیدترین آمار بانک مرکزی از 
تورم تولید کننده، نرخ نقطه به نقطه این شاخص)که 
به نوعی پیشران تورم می باشــد(، از 63 درصد در 
آبــان به 54 درصد در آذر کاهش یافته که می تواند 
نویدی برای کاهش رشد افزایش قیمت ها باشد اما 
آنچه تاکنون رخ داده افزایش قابل ملاحظه قیمت ها 

در همین دو ماه اخیر بوده است. 
این در حالی اســت که حسن روحانی در سوم 
آذر ماه گفته بود: »خبر خوش این است که در ماه 
آبان نسبت به ماه های قبل، تورم یک ماهه یک سوم 
شد؛ پیش بینی هم این بود که اگر درست عمل کنیم، 
باید از ماه آبان تورم به تدریج شــروع به سیر نزولی 
کند و تا حد امکان در ماه های بعد هم روند کاهش 

و مهار تورم را ادامه می دهیم.« 
به دیگر ســخن، در شرایطی رئیس جمهور ادعا 
کرده نرخ تورم ماهانه در آبان کمتر شده و این روند 
ادامه خواهد داشت که با توجه به آمارهایی که پیش 
از این ذکر شد، به نظر می رسد آنچه ایشان ادعا کرده، 

برعکس شده است!

معاون توسعه آبزی پروری سازمان شیلات 
گفت: ماهی مورد نیاز کشــور تامین است و 

کمبودی در این زمینه نداریم.
حســین عبدالحی در گفت و گو بــا ایرنا درباره 
وضعیت تولید و قیمت آبزیان اظهارداشت: پیش بینی 
می شود امسال تولید ماهیان پرورشی به نزدیک 500 
هزار تن برسد، بنابراین ماهی مورد نیاز کشور تامین 

است و کمبودی در این زمینه نداریم.
وی، افزایش قیمت ها را ناشــی از کاهش تولید 
ندانســت و افزود: میزان تولید و واردات تخم چشم 
زده ماهی قزل آلا نسبت به سال گذشته افزایش نشان 
می دهد، بنابراین کاهش تولید نخواهیم داشت. ضمن 
اینکه تولید میگوی کشور به دلیل کنترل بیماری لکه 

سفید از مرز 35 هزار تن گذشته و پیش بینی می شود 
که برداشت نهایی به 40 هزار تن برسد.

معاون توسعه آبزی پروری سازمان شیلات ادامه 
داد: بــا وجود تحریم ها مشــکل حــادی در تامین 
نهاده های وارداتی نداشــتیم و تلاش ما این اســت 
کــه برای برخی نهاده های مورد نیاز آبزیان همچون 
مکمل ها و داروها که تحت تاثیر نرخ ارز هستند، ارز 

با نرخ رسمی تخصیص داده شود.
عبدالحــی افزود: مصرف آبزیان به دلیل افزایش 
دو تا ســه برابری قیمت ایــن محصولات و کاهش 
توان خرید مردم، کم شــده و مشتریان رستوران ها 

کاهش یافته است.
وی سرانه مصرف جهانی آبزیان را به طور متوسط 

21 کیلوگرم دانســت و گفت: طبق آمار فائو سرانه 
مصــرف آبزیان در ایران برای هــر نفر کمتر از 11 
کیلوگرم است که طبق برنامه ششم توسعه باید این 

میزان به حداقل 14 کیلوگرم برسد.
همچنین عیسی گلشاهی؛ مدیرکل دفتر بهبود 
کیفیت و بازار ســازمان شــیلات ایران درباره تاثیر 
نوســان نرخ ارز در افزایش صــادرات آبزیان، اظهار 
داشــت: در هشت ماهه امسال صادرات انواع آبزیان 
نسبت به ســال گذشته افزایش داشته که این مهم 
بر مبنای پیش بینی های سنواتی رخ داده و خارج از 

عرف معمول نبوده است.
گفتنی است، در حالی قیمت عمده فروشی انواع 
ماهــی را برای هر کیلوگرم قــزل آلای معمولی 22 

هزار تومان، قزل آلای سالامون 27هزار تومان، کپور 
معمولی 13 هزار تومــان، کپور نقره ای )فیتوفاگ( 
11 هــزار تومان و میگوی پاک نشــده را 48 تا 49 
هــزار تومان اعلام کرد کــه گزارش های میدانی از 
بــازار حکایت از متفاوت بودن نــرخ ماهی و میگو 
دارد. وضعیــت بازار نشــان می دهد ماهیان دریایی 
جنوب و شــمال کشور صدرنشین افزایش قیمت ها 
در بازار مصرف هستند اما نرخ ماهیان پرورشی نیز 
دست کمی از این افزایش ها ندارد و حداقل دو برابر 
شده است. براســاس آمارها، سالانه نزدیک به یک 
میلیون تن انواع محصولات دریایی و پرورشــی در 
 کشــور تولید و به بازارهای داخلی و خارجی عرضه

 می شود.

شیلات: کمبود ماهی نداریم

رئیس انجمن انبوه سازان گفت: ۹۷ درصد از 
مواد اولیه و مصالح ساختمانی تولید داخل است.

جمشید برزگر در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران 
جوان، اظهار داشــت: قانون برنامه چهارم، پنجم و 
ششم تکلیف کرده که دولت باید در راستای نوسازی 
بافت های فرســوده اقدامات لازم را انجام دهد اما تا 
به امروز هیچ دولتی نتوانسته و نخواسته که نوسازی 

بافت های فرسوده انجام شود.
وی ادامه داد: بخش خصوصی و توسعه گران در 
صورتی که تسهیلات و حمایت های لازم از آنها صورت 
گیرد می توانند نوسازی بافت های فرسوده را به شیوه 

بسیار مؤثری انجام دهند.
رئیس انجمن انبوه سازان کشور افزود: دولت باید 

از همفکری  متولیان این بخش استفاده کند و نظرات 
آنها را درباره احیای طرح های بازآفرینی شهری جویا 
شود. باید تمامی دستگاه های اجرایی از جمله دولت و 
شهرداری ها در کنار هم بتوانند این طرح بزرگ ملی 

را به مرحله اجرایی برسانند.
برزگر با اشــاره به اینکه تأمین سرمایه و منابع 
مالی این طرح باید فراهم شــود تا بخش خصوصی 
و انبوه ســازان وارد مرحله اجرایی شــوند، گفت: تا 
زمانی که تأمین منابع مالی این طرح فراهم نشــود 
 انبوه ســازان و توســعه گران وارد این طرح نخواهند

 شد.
وی  ادامــه داد: برای ســاخت 400 هزار واحد 
مسکونی در شــهرهای جدید باید عزم ملی و اراده 

عمومی فراهم باشد و دولت باید در اجرای این طرح 
از توسعه گران و انبوه ســازان استفاده کند زیرا که 
ســاخت این واحدها تنها از طریق بخش خصوصی 

امکان پذیر خواهد بود.
رئیس انجمن انبوه سازان کشور افزود: متأسفانه 
اگر دولت در اجرای این طرح به بخش خصوصی بها 
ندهد این طرح مانند مســکن مهر به نتیجه خوبی 
نمی رسد و ما باید ســال های بسیاری چشم انتظار 

اتمام این طرح  باشیم.
برزگــر با بیان اینکه 97 درصــد از مواد اولیه و 
مصالح ساختمانی تولید داخل است، گفت: تا زمانی 
که آسیب شناسی و رفع موانع این طرح ها انجام نشود، 
نوسازی بافت های فرسوده یا ساخت 400 هزار واحد 

مسکونی در شهرهای جدید با مشکل مواجه خواهند 
بود زیرا که اجرای این طرح ها تنها به ساخت محدود 

نمی شود.
وی  توضیح داد: باید کارهای اساسی و زیربنایی 
این طرح ها انجام شــود به طور مثال ساخت طرح 
مسکن مهر، سال ها به طول انجامید و تنها واحدهایی 
که در اختیار بخش خصوصی بود به اتمام رســید، 
دولت طی سال های گذشته هنوز نتوانسته دو میلیون 

و 200 هزار واحد مسکن مهر را به اتمام برساند.
رئیس انجمن انبوه سازان گفت: دولت باید برای 
تمامی طرح های مَسکنی  خود از نظرات کارشناسان 
مسکن و بخش خصوصی استفاده کند تا شاهد نتیجه 

مطلوب در حوزه مسکن باشیم.

رئیس انجمن انبوه سازان:

۹۷ درصد مصالح ساختمانی کشور در داخل تولید می شود

با وجود سکوت سازمان حمایت در قبال حقوق مصرف کنندگان

شکایت مردمی از خودروسازان 600 درصد افزایش یافت
سرویس اقتصادی-

600 درصدی  از  بیــش  افزایش  علی رغم 
شکایت از خودروسازان، سازمان حمایت هیچ 
حمایتی از مصرف کنندگان انجام نداده است.

ســخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی در برنامه 
تلویزیونی پایش با  اشــاره به شــکایت های مردمی 
از خودروســازان گفت: آمار پرونده های شــکایت از 
خودروسازان در 9 ماه اول امسال نسبت به کل پارسال 

افزایش 602 درصدی داشته است.
سید یاسر رایگانی افزود: سازمان تعزیرات مستند 
به مــاده 7 تعزیرات در چند روز اخیر بیش از 200 
میلیارد تومان نمایندگی های خودروهای خارجی را 
به دلیل گرانفروشی جریمه کرد. همچنین در سه ماه 
اخیر بیش از 4 هزار پرونده شکایت از خودرویی ها را 

تعیین تکلیف کردیم. 
وی در مــورد اینکــه باید ســازمان حمایت از 
مصرف کننده از خودروسازان بابت اقدامات اخیرشان 
شکایت کند، در اظهاراتی عجیب گفت که سازمان 
حمایت از مصرف کننده هیچ شکایتی از خودروسازان 

نکرده است!
افزایــش قابل تأمــل شــکایت های مردمی از 
خودروســازان در حالی است که پیش از این یداله 
صادقی، رئیس  ســازمان صنعت اســتان تهران هم 
اعلام کــرده بود: تعــداد شــکایت های خودرویی 
مردم در سراســر کشــور ســال 96 دو هزار و 67 
مورد بود اما در 9 ماه گذشــته امســال با رشد سه 
 برابری تا این مقطع از ســال به 6 هزار و 366 مورد 

رسیده است.
گفتنی اســت از زمان تشدید نوسانات ارزی در 
بهار ســال جاری، خودروســازان درخواست کردند 
قیمت کارخانــه محصولات خود را به نرخ های بازار 
نزدیک کنند. سرانجام در هفته های گذشته با موافقت 
دولت به این درخواست جامه عمل پوشاندند و قیمت 
بسیاری از خودروهای پرفروش بازار، میلیون ها تومان 

افزایش یافت.
شرکت ایران  خودرو با اعلام لیست جدید قیمت 
برخی محصولات خود، از افزایش بیش از 20 تا 40 
میلیون تومانی پنج خودروی تولید این کارخانه در 

دی ماه خبر داد. سایپا هم روز پنجشنبه هفته گذشته 
قیمت برخی محصولاتش را بیش از 50 درصد افزایش 
داد. در ادامه، روز شنبه ایران خودرو موج دوم تغییرات 
قیمت انواع محصولاتش را هم با افزایش قیمت های 

جدید دنا و سوزوکی اجرا کرد.
نکته حائز اهمیت درباره این نوســانات قیمتی، 
چراغ ســبز دولت و سازمان های حمایتی وابسته به 

دولت نسبت به این افزایش قیمت ها است.
ســیدامیر ســیاح، فعال رســانه ای در واکنش 
بــه این اتفاق در صفحه شــخصی خــود در توئیتر 
نوشت: خودروسازان قبلا با قیمت نامشخص خودرو 
پیش فــروش کرده اند، الان که زمان تحویل شــده، 
قیمت قطعی را شــدیدا بالابرده اند و دولت در برابر 

این وضعیت سکوت کرده است.
شایان ذکر است بســیاری از مردم خودروهای 
ســایپا و ایران خودرو را پیــش خرید کرده اند ولی 
بســیاری از آنان در گفت وگو بــا کیهان گفتند که 
خودروسازان تعهدات خود را انجام نمی دهند. تعدادی 
از این افراد هزینه خودرو را کامل تسویه کرده اند اما 

باز هم موفق به تحویل خودرو نشده اند.
این گروه از مردم ماه ها و حتی بیش از یک سال 
است که بخشــی از سرمایه  خود را به خودروسازها 
داده انــد و در حالی که بــه دلیل افزایش قیمت ارز 
بخشــی از ارزش  پولشــان از بین رفتــه هنوز هم 

بلاتکلیف هستند.
افزایــش قیمت اخیر محصــولات ایران خودرو 
و حتــی افزایش قیمت خودروهــای تولید داخلی 
توسط ســایر خودروســازان در حالی اتفاق افتاده 
است که »سازمان حمایت از حقوق تولیدکنندگان 
و مصرف کننــدگان« باز هم نقــش بی تاثیر خود را 
در حمایــت از مصرف کننده حفظ کرد و در نهایت 
جانب خودروسازان را گرفت و همانطور که سخنگوی 
سازمان تعزیرات حکومتی گفته است، حتی حاضر به 
طرح شــکایت از خودروسازان هم نشده است! البته 
ابهامی که درباره عملکرد سازمان حمایت در برخورد 
با گرانی خودرو مطرح است، حضور رئیس  سابق این 
سازمان در یکی از شرکت های متعلق به ایران خودرو 

بود که چندی قبل خبرساز شد.

نایب رئیس اتحادیه نساجی و پوشاک ایران گفت: در 
مرحله اول جمع آوری پوشاک قاچاق، با فروشگاه های 
دارای متراژ بیش از ۴00 متر که پوشاک غیرمجاز عرضه 

می کنند، برخورد می شود. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم ، بهرام شهریاری با اشاره به برخورد 
قدم به قدم با پوشاک فاقد مجوز وارداتی، اظهارداشت: مبنا بر این 
است که فروشگاه هایی با متراژ بیش از 400 متر در مجتمع های 
شناخته شده تهران که با تابلوی یک برند، پوشاک غیرمجاز عرضه 
می کنند در مرحله اول مورد برخورد قرار گیرند.  در مراحل بعدی 
با تمام کسانی که پوشاک قاچاق وارد می کنند و برچسب های 
 تولیدی در کشور را روی لباس ها درج می کنند برخورد می شود. 
وی ادامه داد: در زمان آقای نعمت زاده، دستورالعملی ابلاغ شد 
که به برندهای خارجی اجازه فعالیت در کشور داده شد و یکی از 
بندهای اولیه آن، آوردن گواهی برند است و اینکه به عنوان یک 
برند خارجی به یک شرکت گواهی داده شود تا نمایندگی رسمی 
در کشور باشد و طبیعتا در این مرحله بسیاری از واردکنندگان 
برند تقلبی از بین رفتند و در طرح جدید نیز همین اقدام صورت 

می گیرد.
همچنین مدیرکل تعزیرات حکومتی اســتان تهران با اشاره 
به برخورد جدی این ســازمان با فروشــگاه های پوشاک قاچاق 
گفــت: از مجمــوع برندهای موجود در کشــور، 70 برند مجوز 
دارند و مابقی بصورت غیر قانونی وارد کشــور می شود. کسانی 
کــه با برندهای خارجی فاقد ثبت در کشــور و نمایندگی اقدام 
بــه عرضه کالا به مــردم می کنند مورد برخــورد قرار خواهند 
گرفت. در کشــور مجموعــه های دارای مجوز اجــازه فعالیت 
 دارنــد و کالای وارداتی آن ها نیز باید دارای شناســه باشــد. 
محمدعلی اســفنانی در خصوص چرایی فقدان مبارزه صحیح 
با قاچاق عظیم پوشــاک گفت: طرحی که شــروع کردیم بدین 
معنا نیست که تنها در سطح عرضه مبارزه صورت می گیرد؛ در 
حالی که قانونی می گوید برخورد باید در ســطح مبادی ورودی 
 صورت گیرد و مبــادی ورودی نیز کار خود را انجام می دهند. 
اســفنانی افزود: فرقی نمی کند قاچاق از چه طریقی وارد شود؛ 
چه از طریق کولبرها یا از طریق اسکله های وارداتی، برخوردها 
را شاهد هستیم و امیدواریم سردسته مجموعه و کسانی که در 
راس کار هستند شناسایی و برخورد جدی با آن ها صورت گیرد. 

آغاز مقابله با پوشاک قاچاق
 از فروشگاه های ۴۰۰ متر به بالا 

* وراث مشمولان متوفیان سهام عدالت برای بهره مندی از این سهام 
می توانند به دفاتر منتخب پیشــخوان دولت در سراسر کشور مراجعه 
کنند. به گزارش سازمان خصوصی سازی، از میان مجموع بیش از 49 
میلیون مشمول سهام عدالت، حدود 2 میلیون و 300 هزار نفر متوفی 
هستند که بر اساس مصوبه شورای عالی اصل 44 قانون اساسی، وراث 
این دســته از متوفیان از مردادماه امسال می توانند با مراجعه به دفاتر 
پیشخوان دولت )که اسامی و آدرس آنها در سامانه سهام عدالت به نشانی 
www.samanese.ir قابل مشاهده است(، ثبت نام و ارائه مدرک کرده 
و از مزایای سود و اصل این سهام بهره مند شوند. بر این اساس نگاهی به 
میزان مراجعه وراث مشمولان متوفیان سهام عدالت به دفاتر پیشخوان 
در سراسر کشور نشان می دهد استان های ایلام با 16/3 درصد، لرستان 
با 9/4 درصد و کهگیلویه و بویراحمد با 4/1 درصد بیشــترین مراجعه 
را به دفاتر پیشخوان دولت داشته و استان های سیستان و بلوچستان 
با  0/7 درصد، هرمزگان با 0/8 درصد و بوشهر و کردستان هر یک با 

0/9 درصد کمترین میزان مراجعه را داشته اند.
* مدیرعامل توانیر گفــت: برنامه هایی را برای کاهش مصرف 
مشــترکان پرمصرف برق درنظر گرفته ایم که پس از تصویب 
هیئت دولت، جزئیات آن را اعلام خواهیم کرد؛ اما یکی از این 
پیشنهادها استفاده از انرژی های تجدیدپذیر توسط مشترکان 
پرمصرف است. متولی زاده در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که 
هنوز مسئله افزایش تعرفه مشترکان پرمصرف در دستور کار 
هیئت دولت وزیران است، اظهار کرد: احتمالا به دلیل سفرها و 
مشغله های کاری، تعیین تکلیف این موضوع به تاخیر افتاده 
است اما امیدواریم هرچه زودتر این مسئله با همکاری دولت 
پیگیری شــود.وی با بیان این که پس از تصویب این مسئله، 
اطلاع رسانی و آموزش های لازم برای مشترکان پرمصرف اجرایی 
خواهد شد، ابراز کرد: پیشنهاد ما این بوده که برای کسانی که 
بیش از الگو مصرف می کنند، تعرفه برق افزایش یابد که البته 
در این بین نیز تمرکز بیشتر برروی کسانی است که بیش از دو 

برابر الگو مصرف دارند.
* فرآینــد تحویل قراردادهای آتی زعفران رشــته ای درجه یک یا به 
اصطلاح پوشال معمولی از امروز سه شنبه برای سررسید منتهی به دی 
ماه 97 از طریق گواهی سپرده زعفران آغاز می شود. به گزارش فارس 
این قراردادها از طریق گواهی ســپرده زعفران صورت خواهد گرفت و 
بر این اساس همه مشتریان فروشنده و خریدار دارای موقعیت تعهدی 
باز وظیفه دارند، بر اساس ضوابط بورس کالا برای انجام فرایند تحویل 

اقدام کنند.
* وزیر نیرو گفت: فعلاً درباره برنج به تصمیم رسیده ایم که ظرف 
سه سال آینده کشت برنج در مناطق کم آب فاقد صرفه برای 
کشاورزان شود و البته تامین معیشت آنها جز اصلی ترین دغدغه 
ما است. به گزارش فارس، رضا اردکانیان، وزیر نیرو در بازدید 
از دستاوردهای فضایی کشور اظهار داشت: امروز نیازمندی ما 
به اطلاعات پایه ضروری شده است و نیاز داریم وضعیت منابع 

را با آمار و اطلاعات به صورت دقیق ببینیم.
* معاون فنی گمرک گفت: به منظور تعیین تکلیف کالاهای انباشته 
شده در بنادر طی یک اقدام اورژانسی تیم فنی دفاتر ستادی گمرک از 
شنبه در بندر شهید رجایی هرمزگان مستقر خواهد شد. مهرداد ارونقی 
افزود: به همین منظور، بنده به همراه مدیران و معاونین دفاتر ستادی 
از شنبه هفته آینده در گمرک شهید رجایی حضور یافته و مشکلات 
و مسائل گمرک مذکور را به عنوان نمونه ای بارز از مشکلات گمرکات 

کشور مورد بررسی قرار خواهیم داد.
* نماینده ایران در بانک جهانی اواخر ســال بازنشسته شد و 
پاداش پایان خدمت خود را هم دریافت کرد اما همچنان به عنوان 
نماینده ایــران در بانک جهانی به فعالیت خود ادامه می دهد. 
به گزارش فارس، فرهاد نیلی در مرداد ماه ســال ۹۴ به عنوان 
نماینده ایران در بانک جهانی تعیین شد.براساس اطلاعات به 
دست آمده نیلی در اسفند ماه سال گذشته بازنشسته شده و 
پاداش پایان خدمت را هم دریافت کرده اســت.اما با این حال 
وی همچنان در سمت نماینده ایران در بانک جهانی قرار دارد و 
جایگزینی برای وی از سوی وزارت اقتصاد تعیین نشده است.با 
توجه به قانون منع به کارگیری بازنشستگان و با توجه به تغییر 
سفرای بازنشسته در وزرات امور خارجه، به نظر می رسد ادامه 
فعالیت فرهاد نیلی به عنوان نماینده ایران در بانک جهانی مغایر 

با قانون منع به کارگیری بازنشستگان است.

سرویس اقتصادی-
به گفته قائم مقام مدیرعامل راه آهن، دســتیابی به اهداف سند 

چشم انداز در ساخت راه آهن بسیار مشکل شده است.
حســین عاشوری دیروز در نشست با رسانه ها گفت: در همه برنامه های 
بالادستی توسعه، به توسعه حمل ونقل ریلی به عنوان حمل ونقل ایمن و سبز  
اشــاره می شود اما زمانی که صحبت از تخصیص منابع می شود توجه جدی 

به این بخش صورت نمی گیرد.
به گزارش فارس، قائم مقام مدیرعامل راه آهن ادامه داد: »در سند چشم انداز 
20 ســاله باید تا سال 1404 شمسی 25 هزار کیلومتر خط آهن در کشور 
داشته باشیم در حالی که امروز 12 هزار کیلومتر خط ریلی داریم و دستیابی 

به این هدف تا پایان سال 1404 بسیار مشکل است.«
گفتنی است علیرغم همه مزایای توسعه حمل ونقل ریلی، از برنامه های 
توسعه دور افتاده ایم تا جایی که قائم مقام راه آهن کشور، دستیابی به اهداف 
سند چشم انداز را بسیار مشکل می خواند. علت این موضوع را می توان در کم 
کاری ها، تغییر اولویت ها و ضعف های مدیریتی سال های اخیر جست وجو کرد.

عباس آخوندی پنج ســال وزیر راه و شهرسازی دولت روحانی بود ولی 
عملکرد قابل دفاعی از خود بر جای نگذاشت و بیشتر از عمل، به ارائه برنامه 
و طرح ادعا پرداخت. او سرانجام دو ماه قبل )28 مهر( استعفای خود را اعلام 
کرد و از وزارت کنار رفت، اما هنوز آثار عملکرد او در حوزه راه و شهرسازی 
باقی است.آخوندی در فروردین 96 برای پاسخ به سؤال نمایندگان به مجلس 
رفت و با بیان اینکه بزرگترین نهضت ریلی را در کشــور به اجرا گذاشته ایم، 
مدعی شــد: وزارت راه و شهرسازی این آمادگی را دارد تا کل تولیدات ریل 

کارخانجات داخلی را یکجا خریداری کند.
وی در آن جلسه با رد اتهام بی برنامگی خود در بخش حمل ونقل ریلی، به 
تشریح سیاست جایگزین کردن ریل محوری به جای خودرو محوری پرداخت. 
با این حال برخی کارشناســان علکرد او را در حوزه حمل ونقل ریلی مثبت 
ارزیابی نمی کنند.بهنام جمشیدی درباره این موضوع به مهر گفت: »توجه به 
توســعه ترانزیت ریلی تنها در صحبت های آقای آخوندی دیده می شد و در 
عمل اتفاقات مثبت چشمگیری را شاهد نبودیم. برای مثال در ابتدای دولت 
یازدهم، وی اعلام کرد در حال برنامه ریزی برای افزایش میزان ترانزیت کالا 
تا 50 میلیون تن در ســال است این در حالی است که در سال 91 مجموع 
ترانزیت جاده ای و ریلی حدود 12 میلیون تن بود. اما این آمار در پایان سال 

96 حتی به رقم 13 میلیون تن هم نرسید.«
عباس آخوندی در زمان وزارت خود، وقت قابل توجهی را به ســخنرانی 
درباره موضوعاتی غیــر مرتبط با وظایف اجرایی خود اختصاص می کرد. در 
شــرایطی که کشور نیازمند مســائل ضروری مانند ساخت مسکن، توسعه 
حمل ونقل ریلی و... بود، وزیر سابق راه و شهرسازی به ارائه سخنرانی درباره 
موضوعات نظری اقتصاد مشــغول بود. نتیجه کنار گذاشــته شدن مدیریت 
جهادی در این دولت کار را به جایی رسانده است که امروز، دستیابی به سند 

چشم انداز، به هدفی دشوار بدل شده است.

نتیجه مدیریت لیبرالی

هنوز نیمی از پیش بینی سند چشم انداز 
برای ساخت راه آهن محقق نشده است

جایگاه داران سوخت نسبت به عملکرد وزارت نفت در 
اجرای قوانیــن مربوط به پرداخت کارمزدها و اجرای طرح 

برندینگ جایگاه ها، انتقاد کردند.
این گــروه از فعالان اقتصــادی اظهار کردنــد: جایگاهداران 
عرضه کننده فراورده های نفتی کشور که با بکارگیری کارکنان بسیار 
زیاد، از کارآفرینان جامعه محسوب می گردند، به خاطر نگاه حاکمانه 
وزارت نفت و آمریت منحصر به فرد شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتــی و نادیده گرفتن حقوق واقعی آنان و تحمیل قراردادی یک 
طرفه، اکثریت قریب به اتفاق آنان را در معرض ورشکســتگی قرار 
داده است. جایگاه داران با  اشاره به مستندات ارائه شده تأکید کردند:

1- مرکز پژوهش های مجلس در سال 1393 کارمزد قابل صرفه 
جایگاه داران برای عرضه کلیه فرآورده های نفتی در کلان شهرها را 
845 ریال و سایر مناطق را 450 ریال برآورد نموده است، در صورتی 
که در حال حاضر با گذشت 5 سال، کارمزد بنزین به طور میانگین 

لیتری 45 تومان و نفت گاز لیتری 185 ریال پرداخت می گردد.
2- مجلس شــورای اسلامی در سال 1393 قانون تغییر نظام 
کارمزدی را به حق العمل صادر نموده است. وزارت نفت تاکنون این 
ماده قانونی را اجرا ننموده و کماکان نظام پرداخت کارمزد دستوری 

در حال انجام می باشد.
3- مجلس شورای اســلامی در سال 1390 طبق مواد 2 و 3 
قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار، کلیه دستگاه های دولتی را 
مکلف نموده است در تدوین بخشنامه ها و رویه های اجرائی و ارائه 
پیشنهادات لازم در جهت تصویب مقررات دولتی، نظر تشکل های 
صنفی ذی ربط را اخذ و مورد توجه قرار دهند. در صورتی که شرکت 
ملی پخــش فرآورده های نفتی، در تنظیم قرارداد تحمیلی خود و 
بــه تبع آن تنظیم آئین نامه تخلفات و جانمایی جایگاه های جدید 
و پرداخت میزان کارمزد دستوری و نحوه ارسال فرآورده و تدوین 
دســتورالعمل تحمیلی ورود شرکت های برند غیر جایگاهی به امر 
توزیع فرآورده و سایر موارد اجرایی، مفاد قانونی فوق را به اجرا در 
نیاورده و حقوق جایگاه داران را به انحاء مختلف تضییع نموده است.
4- کمیسیون انرژی مجلس در سال 1394 در حضور دو معاون 
وزیر نفت، اعمال موارد فوق را در 8 بند الزامی تشــخیص داده و 
جهت اجرا به وزارت نفت ارجاع نموده است. متاسفانه بازهم وزارت 
نفت به توصیه کمیســیون انرژی توجه ننموده و هنوز از پرداخت 

حقوق واقعی صنف جایگاه داران طفره می رود.
5- به تازگی نیز اعتراضات گسترده جایگاه داران در مورد ورود 
شرکت های به اصطلاح برند که هدف وزارت نفت ورود شرکت های 
غیرجایگاهــی و رانتی به امر توزیــع فرآورده های نفتی و احداث 
جایگاه های ســوخت جدید و تک سکو بوده است، جهت بررسی و 
اعلام نظر به کمیســیون انرژی ارسال گردیده است که متاسفانه، 
تحت القائات وزارت نفت و بدون اخذ نظریه تشــکل های صنفی و 
عدم اجرای مفاد 2 و 3 قانون بهبود مســتمر محیط کسب و کار، 
ورود این شــرکت ها را مجاز اعلام نموده و طی طرحی 9 ماده ای 
جهت مطرح شدن در سطح علنی به مجلس شورای اسلامی ارسال 
داشــته اســت. از آنجا که به دلیل اعتراضات گسترده جایگاه داران 
سراسر کشــور، چنین طرحی به تصویب برسد، هزاران جایگاه دار 
کارآفرین فعلی به شکست حتمی و ورشکستگی مسلم سوق یافته 
و به طور حتم بــه تعطیلی تعداد زیادی از آنها خواهد انجامید که 
در چنین صورتی، بی نظمی های اجتماعی و اختلال در امر ترافیک 
شــهری را در پی خواهد داشت. امری که در طی 50 سال سابقه 
درخشــان این بخش خصوصی در امر توزیع و فروش فرآورده های 

نفتی به انجام نرسیده است.

در نامه ای به کیهان مطرح شد

انتقاد جایگاه داران سوخت
 به عملکرد وزارت نفت درباره کارمزدها
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